

RESUME OF

BERNARD HENRI NICOT

(November 2015)



PERSONAL INFORMATIONS

Name : Bernard Henri Nicot

Date of birth : 1948

Marital status : Single

Citizenship : French

Professional Address : SIRIUS, École d'Urbanisme de Paris
Université Paris-Est
Cité Descartes - Bâtiment Bienvenüe
14-20, boulevard Newton, Champs sur Marne
77454 Marne la Vallée cedex 2
France

E.mail : nicot@sirius-upvm.net

EDUCATION

- 1981-84 : PhD in Urban and Regional Planning, Institut d'Urbanisme de Paris, Université Paris XII (now Université Paris-Est), with a dissertation on urban transport policy in India prepared under the supervision of Professor R. Prud'homme, a public finance economist.
- 1975-81 : Architect D.P.L.G., Unité Pédagogique d'Architecture Paris-la-Villette.
- 1969-72 : Ecole Nationale Supérieure des Arts et Industries de Strasbourg .(Architecture)

LANGUAGES

- French : native tongue
- English : good knowledge
- Turkish : intermediate level
- Spanish : beginner

PROFESSIONAL POSITIONS

- Since 1995 : Engineer and researcher at SIRIUS-UPVM (*Service Informatique de Recherche Interdisciplinaire, Urbaine et Spatiale*, www.sirius-upvm.net), a service of UPEC University. This service is particularly in charge of research assistance for research teams of the university in the fields of data providing and map processing. This job includes the managing of the "CIL" (*Corpus d'Information Locales*). The CIL is an important data base, created in 1992 within the laboratory OEIL, containing a great number of indicators (over 12,000 indicators on demography, employment, income...) for each one of the 36,000 French communes, associated with a mapping software. This activity induced some publications and reports.
- 2014-2015 : « Trusted Third Party » agreed by CNIL (National Council for Information Technologies and Liberties) for treatments of personal data, for a study on *les facteurs et les pratiques de discriminations en matière de demande de logement social* (Factors and Practices of Discriminations to People applying for Social Housing). Study realized for Défenseur des Droits (DDD), Agence pour la Cohésion Sociale et l'Égalité des chances

- (ACSE) and Plan Urbanisme Construction et Architecture (PUCA) by Françoise Navarre, Marie Lanzaro and Pauline Gaulier.
- 2013-2014 : Research, with Magali Talandier (Université Joseph Fourier, Grenoble) and Valérie Jousseau, (Université de Nantes) on *analysis of long-term territorial demographic dynamics in France (1806-2010)* by censuses analysis at the local level. Communication to RSAI WORLD CONGRESS (Ayutthaya, Thailand, May 2014).
 - 2008 : Study for UNESCO (under the direction of Pr Rémy Prud'homme) on socio-economic impacts of inscription of sites on World Heritage list. Case studies of 4 sites in Turkey.
 - 2003 : Study of urban sprawl in Rennes 77 other urban areas in France, on inter-census periods 1982-1999. French part of a study on several European countries and United States of America.
 - 2002 : Study on employment evolution in Ile-de-France « New Cities), for the General Secretariat for Great Urban-planning Operations (SGGOU)
 - 1996 : Study for the European Commission with other members of OEIL and EPRC (Strathclyde University, Glasgow, UK) of the share of the regions in the national State budget income and expenditures, in 7 Member States (France, Germany, Italy, Portugal, Spain, Sweden, United Kingdom).
 - 1995 : Study on urban sprawl in France, for the Ministry of Environment.
 - 1994-95 : Study for the Ile-de-France Region on the concern for sustainable development in major metropolises (B.H. Nicot realized the case studies of New York, Tokyo and Singapour, and edited the studies made by other researchers on Los Angeles, London, Milano, Madrid and Seoul).
 - 1994 : Study, within a contract with DATAR (French national agency for regional development) of the grants from central government to local government and their impact on regional development.
 - 1993 : Study, in cooperation with Michel Savy, on freight transport in urban region of Lyons (France) : flows, employment, functions...
 - 1993 : Study, within a contract with the University of Reading (United Kingdom) on the evolution of the main Functional Urban Units in France.
 - 1991-93 : Teaching of basic computer science in the Institut d'Urbanisme de Paris.
 - 1992-95 : Building and managing of the CIL (Corpus d'informations locales), a data base for the 36,000 communes of France. The CIL has been integrated within SIRIUS in 1995.
 - 1989-91 : Consultant for the Government of Morocco, on Regional Planning and Development Scheme for Southern Region (Northern part).
 - 1989 : Consultant for the World Bank, on redistribution by the state budget in Thailand.
 - 1989 : Consultant for the World Bank on urban planning and public transport in Shanghai, China (february-august1989).
 - 1989 : Consultant for the World Bank on urban transport in Kenya (january 1989).
 - 1988 : Consultant for the government of Zaire and the World Bank on a regional and local finance reform project in Zaire (april-november1988).
 - 1987-88 : Consultant for the Government of Morocco on the Agadir Master Plan
 - 1987 : Lecturer on Computer sciences at University Paris XII.
 - 1987 : Consultant for The World Bank on urban transport in Zaire.
 - 1986 : Consultant for U.N.C.H.S. (HABITAT) on local public finance in West Africa (Cameroon, Ivory Coast and Senegal)

- 1986 : Consultant for The World Bank in Tunisia on public expenditures.
- 1986 : Consultant for CGFTE (Compagnie Générale Française des Transports d'Entreprise) on public transport policies in Brittany (France)
- 1985-86 : Lecturer on Public Finance at University Paris XII.
- 1985 : Joint rapporteur of the Committee for Casablanca Transport Policy.
- 1985 : Consultant for the Government of Morocco on the Agadir Development Scheme on Public Finance and Regional Development.
- 1984-85 : Consultant for the Government of Morocco on the Casablanca Development Scheme, on Urban Transport Policies, Public Finance and Regional Development.
- 1982-84 : Research Fellow on a project funded by the Ministry of Industry on Transport and Economic Development in India.
- 1980-81 : Research Fellow on a project funded by the Wissenschafts-Zentrum (Berlin) on Air Pollution in Greater Paris.
- 1972-81 : Work in private architect firms on Housing and Hospital Projects.

PUBLICATIONS

Books and articles

- Nicot, B.H. & Özdirlik, Burcu, " Inscription sur la liste du Patrimoine mondial, politiques de gestion et développement local : l'exemple de deux sites en Turquie " in Conference proceedings : *World Heritage and Tourism: Managing the Global and the Local*, June 2-4, 2010, Quebec City, Canada (Laurent Bourdeau and Sonia Chassé editors), pp.896-913, Presse de l'Université Laval, Québec, Canada, www.pulaval.com, ISBN PDF: 9782763794389.
- Prud'homme, R. & Nicot, B.H., "Urban sprawl in Rennes and 77 urban areas in France, 1982-1999", in Harry W. Richardson and Chang-Hee Christine Bae, *Urban Sprawl in Western Europe and the United States*, Ashgate Publishing Ltd, Aldershot, Royaume-Uni, 2004, ISBN: 0-7546-3789-1.
- EPRC (F. Wislade, D. Yull, S. Taylor) et L'OEIL (L. Davezies, B.H. Nicot, R. Prud'homme), *Economic and social cohesion in the European Union: the impact of Member State's own policies*, Regional Development Studies n°29, Office for Official Publications of the European Communities, Luxembourg, 1998, 253p, ISBN 92-827-4039-0.
- Nicot, B.H., " La répartition du revenu des foyers fiscaux ", in Pumain, D. & Godard F. (coordonné par), *Données urbaines*, Collection Villes, PIR-Villes & Anthropos (diffusion Economica), Paris, 1996, pp.145-159, ISBN 2-7178-3066-9.
- Nicot, B.H., " La péri-urbanisation dans les ZPIU ", in Pumain, D. & Godard F. (coordonné par), *Données urbaines*, Collection Villes, PIR-Villes & Anthropos (diffusion Economica), Paris, 1996, pp.289-299, ISBN 2-7178-3066-9.
- Nicot, B.H., " Une mesure de l'étalement urbain en France, 1982-90 ", *RERU (Revue d'économie Régionale et Urbaine)*, Poitiers, 1996 n°1, pp.71-98, ISSN 0180-7307
- Davezies, L., Nicot, B.H., Pouliquen, P. et Prud'homme, R., " La contribution des grandes villes au développement : Abidjan subventionne-t-elle le reste de la Côte d'Ivoire ? ", *RERU (Revue d'économie Régionale et Urbaine)*, Poitiers, 1987 n°4, pp. 555-572.
- Darbéra, R., Nicot, B.H., *Le Planificateur et le Cyclo-pousse : les avatars de la politique des transports urbains en Inde*, Paradigme, Caen, 1986, 190p, ISBN 2-86878-015-6.

- Darbéra, R., Nicot, B.H., “ Politique des transports et transports urbains en Inde ”, *Transports*, Paris, n° 318, octobre 1986, pp.478-485, ISSN 0564-1373.
- Nicot, B.H., “ La place des transports informels dans les villes indiennes ”, in *Transports collectifs urbains et régionaux dans les pays en développement*, Rencontre de recherche organisée par l'Institut de Recherche des Transports, Unesco, Paris, septembre 1983, pp. 81-106, ISBN 2-85782-120-4.

Reports and papers

- Nicot, B.H. & Özdirlik, Burcu, « Les impacts socio-économiques de l'inscription sur la liste du Patrimoine mondial : deux comparaisons en Turquie » in Prud'homme, R. & alii, *Les impacts socio-économiques de l'inscription sur la liste du Patrimoine mondial : trois études*, rapport pour l'Unesco, polygraphié, pp.111-153, juillet 2008
- Nicot, B.H., *Urbain-rural : de quoi parle-t-on ?* SIRIUS, IUP, UPVM, juin 2005, 11p.
- Nicot, B.H. & Rousseau, M.P., *Les villes nouvelles comme pôles d'emploi : le rôle de l'accessibilité*, étude réalisée dans le cadre d'un contrat avec le SGGOU, OEIL/IUP/UPVM, Créteil, 19p., mai 2002.
- Davezies, L. & Nicot, B.H., *Y a-t-il une vie pour les villes moyennes du Grand Sud-Ouest après Toulouse et Bordeaux ?*, rapport réalisé pour la Mission interministérielle d'aménagement du territoire (MIAT) du Grand-Sud-Ouest, février 2001, 25p + annexes 7p.
- Davezies L. & Nicot B.H., *Inégalités socio-spatiales et financières publiques locales dans les 150 premières aires urbaines françaises*. Rapport, atlas cartographique et annuaire statistique préparé pour la DATAR. OEIL/IUP/UPVM, Créteil. 30 pages +150 cartes et un annuaire statistique, 2000.
- Davezies L. & Nicot B.H., *Géographies sociale et fiscale en Ile de France*, note d'analyse et carte au Préfet d'Ile de France et au Ministre de l'Intérieur. OEIL/IUP/UPVM, Créteil. 4 pages et une carte A3, 2000.
- Nicot, B.H. & Prud'homme, R., *La notion d'agglomération : comparaison des aires urbaines et des périmètres de transport*, rapport rédigé pour le Crédit Local de France – Dexia, Université Paris XII, Créteil, juillet 2000, polygraphié, 25 pages.
- Beckouche P., Davezies L. et Nicot B.H., *Si Lyon était dans un autre pays européen. Bilan des fonctions métropolitaines lyonnaise dans une perspective de métropole européenne.*, Rapport au SGAR Rhône-Alpes, 1999
- CEBR (D. McWilliams, M. Pragnell, M. Warty), OEIL (L. Davezies, C.-W. Lee, B.H. Nicot, R. Prud'homme, M.P. Rousseau) et T. Travers, *Two Great Cities – A Comparison Of The Economies Of London And Paris*, Corporation of London, Londres, août 1997, 180p.
- Nicot, B.H., Momon, F., Héland, L. *Mobilité, environnement et politiques urbaines : l'étalement urbain et son impact sur la qualité de l'environnement*, rapport pour le ministère de l'Environnement, mai 1998, 190p. + annexes 180p.
- Nicot, B.H. (sous la direction de), *Le souci du développement durable dans les grandes métropoles*, OEIL/I.U.P. (rapport réalisé pour la région Ile-de-France), Université Paris XII, Créteil, mai 1996 polygraphié, 162 pages. (papier n°96-08) (résumé de 29 p. : papier n°96-08bis)
- Nicot, B.H., *Le souci du développement durable dans les grandes métropoles — Le cas de Singapour*, OEIL/I.U.P., Université Paris XII, Créteil, novembre 1995 polygraphié, 9 pages. (papier n°95-23)

- Nicot, B.H., *Le souci du développement durable dans les grandes métropoles — Le cas de Tokyo*, OEIL/I.U.P., Université Paris XII, Créteil, octobre 1995 polygraphié, 22 pages. (papier n°95-22)
- Nicot, B.H., *Le souci du développement durable dans les grandes métropoles — Le cas de New York*, OEIL/I.U.P., Université Paris XII, Créteil, janvier 1995 polygraphié, 22 pages. (papier n°95-02)
- Nicot, B.H et Prud'homme, Rémy, *L'impact des subventions aux collectivités locales sur l'aménagement du territoire*, OEIL/I.U.P., Université Paris XII, Créteil, septembre 1994 polygraphié, 139 pages. (papier n°94-16)
- Nicot, B.H et Savy, M., *Transports de marchandises et logistique dans la Région Urbaine de Lyon*, LATTIS/OEIL, janvier 1994, polygr., 23p. + annexes 31p.
- Nicot, B.H, *La base de données communales de l'OEIL : le CIL (Corpus d'Informations Locales)*, L'OEIL/IUP, Université Paris XII, Créteil, décembre 1993, polygr., 12p.
- Nicot, B.H, *La croissance des ZPIU, 1982-1990 (étude de 13 cas)*, rapport rédigé dans le cadre d'un contrat avec l'université de Readings (Royaume-Uni), L'OEIL/IUP, Université Paris XII, Créteil, juillet 1993, polygr., 25p.
- Nicot, B.H, Davezies, L., Prud'homme, R., *Spatial Bias in Government Fiscal Policies*, L'OEIL/IUP, Université Paris XII, Créteil, juillet 1993, polygr., 14p.
- Nicot, B.H, Oliveira, Y., Davezies, L., Prud'homme, R., *Le rôle des métropoles dans les redistributions spatiales induites par les budgets des Etats*, rapport préparé pour le ministère de la Recherche et de l'Enseignement supérieur, IUP, Université Paris XII, Créteil, avril 1992, polygr., 181p.
- — Nicot, B.H, "La privatisation partielle des transports publics à Casablanca : un succès contre l'avis des experts", communication à la conférence CODATU V, São Paulo, IUP, Université Paris XII, Créteil, août 1990, polygr., 10p.
- — Nicot B.H. et Le Trung, N., *The Share of Bangkok in Thailand State Budget*, rapport pour la Banque Mondiale, diffusion restreinte, novembre 1989, polygr., 21 p + annexes
- — Darbéra R. et Nicot B.H., *Bus Transportation in Shanghai : Stopping the Decay*, rapport pour la Banque Mondiale, diffusion restreinte, juillet 1989, polygr., 34 p + annexes
- — Darbéra R. et Nicot B.H., *Shanghai Ferry Company*, rapport pour la Banque Mondiale , diffusion restreinte, juillet 1989, polygr., 16 p + annexes
- — Nicot B.H., *Urban Transport in Kenya : Public Finance and Pricing Policy*, rapport pour la Banque Mondiale, diffusion restreinte, février 1989, polygr., 19 p
- — Davezies, L., Nicot, B.H. et Prud'homme, R., *Les finances publiques régionales et locales au Zaïre : comment financer les services publics locaux*, IUP, Université Paris XII, Créteil, octobre 1988, mimeo., 57p. +annexes.
- — Nicot, B.H. (pour la CGFTE), *Les transports routiers interurbains de personnes dans le département des Côtes-du-Nord*, rapport de consultant (diffusion restreinte), CGFTE/CGEA, Paris-La Défense, mai 1988, mimeo., 51p + annexes 289p.
- — Nicot, B.H., "Entassement et segmentation dans les transports par autobus des villes du tiers-monde : comment améliorer la situation de tous les acteurs ? ", communication à la conférence CODATU IV à Jakarta (juin 1988), IUP, Université Paris XII, Créteil, mimeo., 7p.
- — Davezies, L., Nicot, B.H., Prud'homme, R., "The Metropolis subsidizes the rest of the country ; a comparative study of Paris, Casablanca and Abidjan", communication préparée pour la conférence Métropolis, tenue à Mexico du 19 au 21 mai 1987, IUP, Université Paris-XII, Créteil, mai 1987, mimeo., 14p.

- — Davezies, L., Nicot, B.H., Pouliquen, P. et Prud'homme, R., "La contribution des Grandes villes au développement : Abidjan subventionne-t-elle le reste de la Côte d'Ivoire", *Revue d'Economie Régionale et Urbaine*, n°4, 1987, pp. 555-572
- — Nicot, B.H. (pour la Banque Mondiale), *Les transports urbains à Kinshasa analyse et politique*, IUP, Université Paris-XII, Créteil, avril 1987, mimeo., 37p.
- — Nicot, B.H., Prud'homme, R. (pour le Centre des Nations-Unies pour les Etablissements Humains HABITAT), *Les subventions de l'Etat aux collectivités locales : critères de répartition dans quelques pays africains, contribution à un séminaire tenu à Abidjan en février-mars 1987*, IUP., Université Paris-XII, Créteil, mimeo., 29p.
- — Lannou, M.A., Nicot, B.H. (pour la Fédération Nationale des PACT-ARIM), *Le coût économique de l'hébergement : une méthode d'évaluation appliquée au Centre d'accueil de Valenciennes*, IUP, Université Paris-XII, Créteil, décembre 1986, mimeo., 35p.
- — Darbéra, R., Nicot, B.H., "Politique des transports et transports urbains en Inde", *Transports*, n° 318, octobre 1986, pp.478 à 485.
- — Nicot, B.H., (pour la Banque Mondiale) *La politique tunisienne du développement régional*, IUP, Université Paris-XII, Créteil, septembre 1986, mimeo., 57p.
- — Darbéra, R., Nicot, B.H., Prud'homme, R., *La demande de transports publics en situation d'entassement : le cas de Casablanca*, IUP, Université Paris-XII, Créteil, février 1986, mimeo., 7p.
- — Darbéra, R., Nicot, B.H., Prud'homme, R., "Les transports à Casablanca : Problèmes et remèdes", communication à la Conférence sur la circulation dans les villes tenue par la Fédération Mondiale des Villes Jumelées-Cités Unies à Bologne en octobre 1985, IUP, Université Paris-XII, Créteil, mimeo., 30p.
- — Davezies, L., Nicot, B.H., Prud'homme, R., "Les grandes villes subventionnent-elles les campagnes ? le cas de Casablanca", communication au Colloque de l'Association de Science Régionale de Langue Française tenu à Marrakech en septembre 1985, IUP, Université de Paris-XII, Créteil, mimeo., 20p.
- — Navarre, F., Nicot, B.H., Prud'homme, R., *Le financement du développement d'Agadir, rapport de consultants, diffusion restreinte*, juillet 1985, mimeo., 30p. + annexes 58p.
- — Darbéra, R., Nicot, B.H., rapporteurs, *Les transports à Casablanca : perspectives pour 1990*, Commission Transports de la Wilaya du Grand-Casablanca, Casablanca, juillet 1985, mimeo., 22p. + annexes 22p.
- — Navarre, F., Nicot, B.H., Prud'homme, R., *Le rôle des collectivités locales et des régions dans le fonctionnement et le développement de Casablanca, rapport de consultants, diffusion restreinte*, février 1985, mimeo., 39p. + annexes 69p.
- — Darbéra, R., Nicot, B.H., *Des transports pour le succès du Schéma Directeur de Casablanca, rapport de consultants, diffusion restreinte*, février 1985, mimeo., 26p. + annexes 37p.
- — Davezies, L., Nicot, B.H., Prud'homme, R., *La place de Casablanca dans le budget de l'Etat marocain, rapport de consultant, diffusion restreinte*, février 1985, mimeo., 22p. + annexes 43p.
- — Nicot, B.H., *La politique des transports urbains en Inde : mythes et réalités, thèse de doctorat de 3ème cycle*, IUP, Université de Paris-XII, Créteil, février 1984, mimeo., 213p.
- — Darbéra, R., Nicot, B.H., "Politique des transports et politique industrielle de l'Inde", communication au Colloque Economie et Humanisme tenu à Lyon en mai 1983, IUP., Université Paris-XII, Créteil, mimeo., 20p.
- — Nicot, B.H., *Les Transports Informels en Inde, mémoire de DEA*, IUP, Université de Paris-XII, Créteil, juin 1982, mimeo., 48p.

- — Nicot, B.H., L'Architecte et la Réhabilitation, mémoire de fin d'études d'Architecte DPLG, Unité Pédagogique d'Architecture n°6, Paris, décembre 1981, mimeo., 119p.